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دیدار نوروزی اعضای هیات مدیره و اعضای سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی
کشور عصر روز چهارشنبه هفدهم فروردین ماه ۱۴۰۱ در محل هتل لاله تهران برگزار

شد.در این جلسه که حال و هوایی صمیمانه و غیررسمی داشت، تعدادی از فعالان،
دستاندرکاران و مسئولان عرصه دارو به ایراد سخنرانی پرداختند و نقطه نظرات خود را

درباره شرایط فعلی، مشکلات و برنامههای سال جاری این حوزه مطرح کردند.

در اولین دیدار اعضای سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در سال ۱۴۰۱،
دکتر محمد عبدهزاده، رئیس هیات مدیره این سندیکا ضمن تبریک سال نو و ایام ماه

مبارک رمضان، از تلاشهای یک ساله فعالان حوزه تولید دارو در کشور تقدیر کرد.

وی همچنین با تاکید بر مشکلات فراوان بخش تولید صنعت دارو در کشور، بر لزوم حذف
ارز ترجیحی  و همچنین منطقیسازی قیمت دارو به عنوان مطالبه جدی صنایع دارویی در

سال جاری تاکید کرد.

 

کارخانهها با خطر تعطیلی مواجهند

دکتر عبدهزاده در صحبتهای خود عنوان کرد: با وجود اینکه همه ما امیدواریم که
وضعیت صنایع دارویی کشور در سال جدید بهتر از گذشته باشد و در مسیر توسعه قرار

بگیرد، اما نشانههای موجود به هیچوجه حاکی از این موضوع نیست. صنعت داروسازی ما
روزبهروز ضعیفتر و شکنندهتر از گذشته  و بروکراسیهای اداری آن روزبهروز بیشتر

میشود و آنقدر در اتخاذ تصمیمها تعلل میشود  که در آخر به یک بنبست جدی در حوزه
تولید خواهیم رسید.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: روزگاری بزرگان عرصه دارو صحبت از شنیدن صدای شکستن
استخوانهای این صنعت را مطرح میکردند اما امروز دیگر استخوان سالمی برای آن

نمانده که صدای شکستنی بشنویم و مدیران صنایع دارویی کشور برای اثبات حداقلها به
هر دری میزنند.

رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در این باره افزود:
Cost) «زمانی ایدهآل ما قیمت گرفتن با «رفرنسپرایس» بود اما الان کسی «کاستپلاس
plus)  هم کسی قبول نمیکند. امروز دولت  که دستور افزایش دستمزد ۵۷ درصدی و

افزایش ۱۰ برابری قیمت گاز(در طی یکسال گذشته) و….. میدهد،اما  متاسفانه اصلاح
قیمت منصفانه دارو  طبق آیین نامه و ضوابط وزارت بهداشت و سازمان حمایت بررسی
نمیشود ، و عملا تولید کننده ها رو در روی مردم قرار داده شده است .مگر افزایش

سرسام آور هزینه های تولید دست تولید کننده است؟

اگر تمام هزینه های تولید در یکسال گذشته ثابت مانده اند قیمت دارو هم باید ثابت
بماند. (در حالیکه طبق اعلام رسمی مرکز آمار ایران تورم ایجاد شده بر تولید در
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یکسال گذشته بیش از ۶۰ درصد بوده است)

دکتر عبدهزاده گفت: وظیفه دولت تامین بودجه سلامت مردم  و کاهش پرداخت از جیب
مردم از طریق سازمانهای بیمه گر است ولی عملا بیمهها به دنبال تکمیل ترازنامه های

مالی خود هستند و دولت و مجلس هم ، بار همه این مسئولیت را بر دوش صنایع
داروسازی کشور انداخته اند . صنعت داروی کشور تا امروز هرچه در توان داشته را در

مسیر تامین دارو و کاهش هزینههای بیماران و بیمه ها به کار بسته و دیگر توان
جبران کسری بودجه دولت را ندارد و اصرار دولت بر تثبیت قیمت دارو یعنی ورشکستگی

صنعت دارو.

وی در این زمینه اظهار کرد: گزارش تحلیلی ارائه شده درباره قیمت دارو نشان میدهد
با فرض اینکه قیمت ارز ثابت بماند، اثر افزایش تورم ایجاد شده به دلیل افزایش

حقوق و دستمزد به طور مستقیم حدود ۱۵ درصد و به طور کلی  با افزایش سایر  هزینه
های سربار و مواد بسته بندی، جانبی و ……تا ۴۰ درصد خواهد بود. در حال حاضر فقط
پرداختی حقوق و دستمزد، بیمه و مالیات بر حقوق و دستمزد شرکتهای بزرگ و قدیمی
تاحدود ۵۰ درصد فروش آنها  پیش رفته که این رقم در مورد شرکتهای کوچکتر تا ۳۵

درصد رقم فروش آنها بوده است، در حالیکه حداکثر سود دارو های تولیدی به ۲۵ درصد
نمیرسد ، و این موضوع عملا به منزله ورشکست شدن شرکتهای دارویی است .

دکتر عبدهزاده گفت: وزارتخانه ها و سازمانهای مختلف ، به جای اینکه برای
ساماندهی این وضعیت تصمیمگیری کنند همه طلبکار صنایع داروسازی شده اند، مگر

افزایش تورم کشور دست شرکتهای داروسازی است؟

رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران یادآور شد: از ۲۰
بهمن ماه گذشته تا امروز هیچ ارز ترجیحی به دارو داده نشده است و  تخصیص ارز

نیمایی هم بلا تکلیف است ،ادامه این وضعیت به نقع مردم  و صنایع دارویی کشور نیست
و ادامه این وضعیت به افزایش کمبود داروهای تولیدی منجر خواهد شد.

وی تاکید کرد: در نامهای که پیرامون آنالیز قیمت دارو تقدیم وزیر محترم بهداشت
کردیم، درخواست افزایش ۴۰ درصدی قیمت همه داروها  با  فرض ادامه تخصیص ارز

ترجیحی مطرح شده است و اگر این موضوع  محقق نشود، یقینا در ماههای آتی شاهد
تعطیل شدن کارخانهها ی تولیدی و کمبود تعداد زیادی از داروها در کشور خواهیم

بود.

 

در یک جبهه هستیم

در ادامه این جلسه دکتر حمیدرضا اینانلو مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو نیز با
تایید مشکلات موجود در عرصه تولید دارو در کشور تصریح کرد: دستاندرکاران و

سیاستگذاران این حوزه در سازمان غذا و دارو با مشکلات تولیدکنندگان آشنا هستند و
اینطور نیست که مسئولان این سازمان در یک سوی میز در تقابل با تولیدکنندگان صنعت

دارو در سوی دیگر میز نشسته باشند.

دکتر اینانلو در این زمینه بیان داشت: همه ما انتظار داریم و داشتهایم که این
اتفاق –منطقیسازی قیمت دارو- بیفتد و ارز ترجیحی از این حوزه حذف شود. اگرچه این

کار ممکن است در کوتاه مدت با عوارض و مشکلاتی مواجه باشد اما ارزش واقعی این
کالاها در نهایت باید مشخص شود.

وی در عین حال با تاکید بر اینکه ایجاد اصلاحات در این بخش یک کار تیمی است،
تصریح کرد: حذف ارز ترجیحی و منطقیسازی قیمت دارو از مواردی است که بررسیهای
کارشناسی روی آن انجام شده و انجام آن ضروری است اما در این زمینه باید فعالان

حوزه تولید هم تلاش کنند تا مدارک و مستندات مورد نیاز را برای توجیه چنین



فرآیندی به نهادهای بالادست ارائه دهند.

مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو همچنین تصریح کرد: وقتی صحبت از کاهش قیمت از
سوی دولت مطرح میشود، این خود صنایع دارویی هستند که باید با ارائه دلیل و مدرک
درباره این موضوع اظهار نظر کنند؛ وگرنه در یک گوشه نشستن و گلایه کردن مشکلی را
برطرف نخواهد کرد. نظرات ما در سازمان غذا و دارو و همکاران ما در صنایع دارویی

در تقابل با یکدیگر نیست.

دکتر اینانلو درباره برنامه سازمان غذا و دارو برای اصلاح قیمت ها در این حوزه
بیان کرد: ما برای سال پیش رو برنامههای مختلفی را در سازمان غذا و دارو مد نظر
داریم که اولین و شاید مهمترین آنها موضوع ارز است. صحبتهایی در این باره انجام

شده است تا بتوانیم بخشی از نیازهای سال را در قالب ارز ترجیحی برطرف کنیم و
مقدمات این طرح را آماده کنیم. زیرا همانطور که میدانید عمق بدهیهای شرکتهای پخش
بسیار بالا رفته است و حتما یکی از شرایط و مقدمات بحث حذف ارز ترجیحی این است که
ما در ابتدا بتوانیم تسویه بدهی انجام دهیم تا زنجیره تامین ما کشش پاسخگویی به

افزایش نرخ ارز را داشته باشد.

وی درباره موضوع صادرات دارو نیز عنوان کرد: بحث دیگر ما در سازمان غذا و دارو
مربوط به صادرات این اقلام است. در حال حاضر وضعیت صادرات این صنعت حتی نسبت به
سالهای گذشته آن به هیچ وجه زیبنده نیست. با توجه به این موضوع تعداد مجوزهای
صادر شده برای صادرات در سه تا چهار ماه گذشته حدود ۳۰ درصد افزایش رشد داشته
است و این افزایش در حالی بود که ما در پیک ششم همهگیری ویروس کرونا نیز قرار

داشتیم و از این نظر نیز تحت فشار بودیم.

دکتر اینانلو در تایید صخحبت های دکتر عبدهزاده تصریح کرد: ما تقریباً از بهمن
ماه سال گذشته تامین ارز مربوط به دارو را نداشتهایم اما در این مورد ریسک کردیم

و به داروهایی که درخواست مجوز برای صادرات داشتهاند مجوز دادهایم.

مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: بحث مهم
دیگر ما در سازمان غذا و دارو مربوط به حمایت از شرکتهای دانشبنیان است که رهبر
معظم انقلاب نیز امسال را با محوریت این موضوع نامگذاری کردهاند. در این زمینه
امیدواریم که بتوانیم مسیری را که برای فهرست رسمی داروهای ایران آغاز کردهایم

همچنان ادامه دهیم. در حال حاضر بیش از ۲۰ قلم دارو را به این فهرست اضافه
کردهایم و چندین داروی دیگر را نیز در دست بررسی داریم و امیدواریم بتوانیم با
این کار مسیر را برای شرکتهای دانش بنیان که چابکتر هستند و در بحث R&D فعالیت

مطلوبتری دارند بیش از پیش باز کنیم.

وی گفت: شرکتهای دانش بنیان و هایتک نقطه قوت ما در موضوع صادرات هستند به
طوریکه در آمار مربوط به صادرات دارو در سال گذشته که چیزی حدود ۶۰ میلیون دلار

بوده ۱۰ درصد متعلق به یکی از داروهای همین بخش بوده است.

تجلیل از پیشکسوتان دارویی

در بخش دیگر و پس از سخنرانیهای جلسه دید و بازدید نوروزی اعضای سندیکای صاحبان
صنایع داروهای انسانی ایران، این نشست با تجلیل از پیشکسوتان حوزه داروسازی کشور
ادامه یافت. در این بخش از تلاشهای دکتر علی منتصری، دکتر ناصر نقدی، دکتر مرتضی
رفیعی تهرانی و مهندس محمد نیلفروشان به عنوان پیشکسوتان حوزه دارو با اهدای لوح

تقدیر و هدایایی تجلیل به عمل آمد.

جلسه دید و بازدید نوروزی اعضای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران با مراسم
افطار و شام و  همچنین ثبت تصاویر یادگاری به کار خود پایان داد.


